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. . . Za tebe sfouknu svíčku, jablko rozkrojím,
bude to hvězda či snad kříž?
Tvé jméno na balíčku k ostatním připojím,
to abys nemyslel, že už k nám nepatříš.

Za okny spadla vločka a zvonek cinká,
Ježíšek zavřel očka a tiše spinká,
Josef mu ustlal měkce v krabici od kolekce,
spí, tichounce spí …

Karel Kryl -“Vánoční”
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STAROSTA INFORMUJE . . .

. . . o prodeji bytů.
V současné době byl odprodán byt č. 1 v domě č.p. 71. Prodej je zanesen v Katastru

nemovitostí. Peníze za tento byt obci uhradí přímo banka, u které má paní Vychodilová
(nová majitelka bytu) zřízen účet pro koupi tohoto bytu. Byt č. 2, o který měl zájem pan
Kocourek, je zatím v řešení a podle všeho bude od ledna 2012 obydlen novým nájem-
níkem.

. . . o nádrži ŽPSV.
Hodně se hovořilo o převzetí nádrže ŽPSV do správy nebo nájmu naší obci. K tomuto

kroku, tzn. převzetí nádrže, se zastupitelstvo obce nerozhodlo z důvodu vysokého ná-
jemného, které ředitelství ŽPSV Uherský Ostroh požadovalo v nájemní smlouvě. Poža-
dované nájemné v předložené smlouvě bylo 18.000,- Kč měsíčně + údržba stavby a okolí
nádrže. Další problém je ten, že stavba stojí na církevních pozemcích. S církví jsme se
sice dohodli na možné směně pozemků pod rybníkem za jiné pozemky, ale pořád je tu
výše nájmu a nevyjasněné vlastnické vztahy k okolním pozemkům, které jsou v těsném
sousedství nádrže (čerpací stanice, přístupová cesta k ní a kousek pozemku pod nádrží).
Zastupitelstvo obce se touto možností převzít tuto stavbu do nájmu nebo majetku obce
bude stále zabývat a budeme pracovat na lepším znění smlouvy. Rád bych požádal naše
rybáře a občany o jejich názor k možnosti tuto stavbu převzít a provozovat. Zastupitelé
obce by rádi věděli, jak tuto stavbu co nejlépe využít k prospěchu naší obce a občanů.
Podle informací je zůstatková hodnota této stavby 2.800.000,- Kč. V této ceně je i pře-
čerpávací stanice. Připouštění vody do nádrže není dle našich informací velká finanční
zátěž. Budeme rádi, když uslyšíme co nejvíce názorů, jak co nejlépe tuto stavbu využít.

. . . o hladině víceměřičského rybníka.
V roce 2011 jsme také řešili zvýšenou hladinu spodní vody v zahradách a sklepích

občanů naší obce žijících v části od mateřské školy po Mostostav. Naši občané měli ta-
kový názor, že zvýšenou hladinu spodní vody ovlivňuje nadbytek vody v rybníce za
čistírnou odpadních vod. Rybník je majetkem obce Víceměřice. Naše obec společně
s Agrodružstvem Tištín jednala s představiteli obce Víceměřice o tomto problému a do-
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hodli se, že obec Víceměřice nechá změřit nadmořskou výšku hladiny rybníka
a bude-li hladina vyšší, než stanovil projekt (projekt nestanovil hloubku rybníka, ale
určil nadmořskou výšku jeho hladiny), bude snížena odpuštěním rybníka na výšku sta-
novenou projektem. Měřením se zjistilo, že výška hladiny rybníka je vyšší o 140 cm, než
určil schválený projekt. Zastupitelstvo obce Víceměřice podniká potřebné kroky ke sní-
žení hladiny. Tím, že se vše uvede na správnou míru, bude vyloučena jedna z možných
příčin zvýšené hladiny spodních vod v naší obci. Tento krok určitě přispěje ke zklidnění
celé situace. Touto cestou bych chtěl zastupitelům obce Víceměřice poděkovat, že se
vracejí k původnímu schválenému projektu této stavby. Můj předchůdce ve funkci sta-
rosty pan Lužný dal za obec souhlasné stanovisko k vodní ploše s mokřady.

. . . o úklidu sněhu.
Rád bych požádal občany naší obce o spolupráci při úklidu sněhu. Žádám všechny

o výpomoc při úklidu sněhu před svými domy. Máme omezený počet pracovníků (ne-
jeví se zatím možnost získat pracovníky na veřejně prospěšné práce nebo veřejnou
službu) a ti musí v prvé řadě udržovat obecní komunikace a nejdůležitější přístupové
cesty. Tímto Vás žádám, jestli byste mohli v rámci svých možností pomáhat udržovat
chodníky a veřejná prostranství před svými domovy. Děkuji Vám za pomoc.

Všem našim občanům i jejich rodinám chci popřát krásné prožití vánočních
svátků a hodně zdraví, štěstí a úspěchů v nadcházejícím roce 2012.

Ladislav Sypko, starosta obce Doloplazy

POČASÍ PLNÉ EXTRÉMŮ

Uplynulá zima byla plná ex-
trémů a rozporů. Konec listopadu
a prosinec byly na jedničky a sně-
hu bylo dost. Po Třech králích te-
ploty vystoupily o 20°C a bylo po
zimě. Počátkem února se zima
vrátila a následovaly holomrazy.
Zimní srážky byly pod hranicí
loňského roku. Jarní počasí v bře-
znu bylo teplejší a vyrovnal se
srážkový zimní deficit z února.
Duben přinesl poloviční srážky
oproti loňsku a tento trend zůstal
zachován celé léto. Pršelo v ne-
vhodnou dobu a v poloviční síle. Také v období žní pršelo, zato v poslední dekádě srpna
pršelo pouze jednou. Srážkový deficit pokračoval i v podzimních měsících. Nejvíce v lis-
topadu, kdy od 26. října až do 3. prosince 2011 nespadla ani kapka vody.

Co se týká letošních teplot, byly v průměru teplejší, pouze měsíc červenec byl chlad-
nější, dohnal to srpen tropickými teplotami (nejvyšší průměrná teplota +28,7°C byla

26. 8.2011) a dokonce i v září jsme měli dva tropické dny 4. a 5. září. Teplotně podprů-
měrný byl letošní suchý a studený listopad (o 4°C). Co nám nadělí nastávající zima, není
zatím jasné. První prosincová dekáda se jeví oproti loňsku teplejší, srážkově podprů-
měrná, srážky dosáhly zatím 51% loňské výše.

Nejnižší průměrná denní teplota loňské zimy byla 4. prosince 2010 -12,75°C. Pro
zajímavost - o rok dříve, 4. prosince 2011, byla teplota +7,3°C, což je nejvyšší teplota
za celou první prosincovou dekádu.

Zajímavostí letošního roku bylo částečné zatmění Slunce 4. ledna 2011 a také za-
tmění Měsíce 15. června a 10. prosince 2011. Další zatmění Měsíce nás čeká až 28. září
2015.

teplota
Říjen 2010 +8,36°C Říjen 2011 +10,19°C
Listopad 2010 +7,68°C Listopad 2011 +3,61°C

srážky
Říjen 2010 8 mm Říjen 2011 22 mm
Listopad 2010 42 mm Listopad 2011 0 mm

Hezké a šťastné Vánoce, Eva Špačková

BUDOU LETOŠNÍ VÁNOCE OPĚT BEZ SNĚHU?

Pro mnohé z nás patří k vánoční atmosféře i počasí, hlavně sníh. Snad si někteří z vás
pamatují, že poslední bílé vánoční svátky byly v roce 2002. Docela slušně mrzlo (25. 12.
-18°C) a na krajině ležela 15cm vysoká sněhová peřina. O následujících Vánocích 2003
bylo také dost zima, ale již bez sněhu.

Teplé Vánoce dalších let (např. 25. 12. 2009 +12°C) přerušil jen rok 2007, kdy mírně
mrzlo se sněhovým popraškem.
A poslední Vánoce? Štědrý den až
8°C nad nulou, ale na Štěpána už
mrzlo.

Kdo chce vědět, jaké bylo po-
časí o Vánocích za posledních 40
let, ať si přečte následující řádky.
Vánoce v letech 1969 a 1970 byly
studené a bílé. Sníh se v r. 1970
objevil do rána na Štědrý den.
Studené počasí ještě bylo o Váno-
cích v r. 1972, ale bez sněhu.

Následovalo období teplých
zim i Vánoc. Studené počasí na
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Vánoce přišlo až v roce 1976, ale jen se sněhovým popraškem. Jinak bylo o Vánocích
teplo (1971, 1973, 1977, 1979, 1980). Smutný byl Štědrý den v r. 1979, kdy celý den při
mlze pršelo. A ještě jedna zajímavost z tohoto období. Jistě si vzpomínáte na velký te-
plotní pokles ze Silvestra na Nový rok. Bylo to téměř 30 stupňů za několik hodin. Kdo
říká, že to bylo na přelomu roků 1978 až 79, tak má pravdu.

Také v 80. letech jsme zaznamenali často teplé počasí. Nejteplejší vánoční svátky
nás zastihly v roce 1983 (na Štěpána až 11°C) a v r. 1988 (Štědrý den 9°C).

Rok 1981 přinesl o Vánocích jen mírnou zimu, ale zato bohatou sněhovou nadílku.
Sněhu leželo až 40cm. Údajně to bylo nejvíce sněhu na Vánoce v minulém století. Tady
mi dovolte malou poznámku do hlubší historie. Také v předminulém století napadlo
nejvíce sněhu na Vánoce v letech osmdesátých, konkrétně r. 1886. Velké sněžení po-
stihlo hlavně Čechy, Rakousko a většinu Německa (50 – 75cm). Zůstaly tehdy všechny
vlaky vězet ve sněhu a s nimi i cestující jedoucí trávit vánoční svátky ke svým blízkým.
Uvádí se, že tehdy byli přinuceni slavit Štědrý večer v nádražních čekárnách, hostincích
nebo zasněžené krajině.

Ale zpět do století minulého. O Vánocích roku 1984 bylo zima, ale sníh (15cm) na-
padl až na Štěpána. Zimní počasí přišlo i v r. 1986. Několik cm sněhu napadlo na Štědrý
den v době, kdy mnozí z nás usedali ke štědrovečernímu stolu. Ráno na Boží narození
pak bylo velmi mrazivo (-18°C). V 90. letech je zimní počasí o Vánocích již častějším
jevem. Mrazivé počasí provázelo vánoční svátky v r. 1992. Sice bez sněhu, ale s nád-
hernou 2 cm jinovatkou. Také Vá-
noce v r. 1994 byly mírně studené
a bílé (sníh do 4cm). V r. 1995 se ob-
jevil sněhový poprašek jen na první
svátek vánoční. Na Štědrý den a na
Štěpána už bylo teplo.

Nejkrásnější vánoční počasí bylo
snad v r. 1996. Mrzlo a krajinu po-
krývala 15 cm sněhová vrstva. Přesně
tak, jak to kreslil pan Josef Lada. Po
Vánocích také hodně mrzlo (-25°C)
a sněhová pokrývka ležela dalších asi
50 dnů.

Po těchto krásných zimních Vánocích následovaly teplé svátky roku 1997. Počasí
tehdy připomínalo spíše jaro. Vánoce dalšího roku 1998 byly studené, větrné, bez sněhu.
Rok 1999 pak přinesl Vánoce bílé a studené. Také snad nejchladnější Štědrý den (ráno
-16°C). Obleva stihla přijít až na Štěpána večer, kdy začalo pršet.

Jaké byly Vánoce poslední v minulém století a tisíciletí? Studené, ale bez sněhu.
Velká mlha byla na oba vánoční svátky. Zimní počasí se uvedlo na Vánoce i v prvním
roce třetího tisíciletí. Bylo dosti chladno a větrno. Sníh s větrem utvořil na otevřených
místech závěje jako na horách.

A to už jsme se dostali k Vánocům roku 2002, které byly zatím jako poslední bílé.
Literatura uvádí, že vánoční oteplení přicházelo velmi často i v první polovině minu-

lého století. Proto také vznikla pranostika „Na Adama a Evu, čekejte oblevu.“ A je nej-
spolehlivější.

Ze školních let si vzpomínám na bílé Vánoce v r. 1953 a velmi mrazivé vánoční
svátky v r. 1960 nebo 61, to nevím přesně.

Jaké bude počasí o letošních Vánocích, poznáme již za několik dní.

Hezké a veselé svátky! Jiří Bělka

VÁNOCE JSOU, VĚŘ MI, SKORO PŘEDE DVEŘMI…

Do Štědrého dne, na který se víc těší malí než velcí dospěláci, už zbývá jen pár dní.
Počasí sice vůbec není ani zimní ani vánoční, ale Vánoce přece jen budou. U obecního

stromu, když se rozsvěcel, jsme zazpívali
společně koledy a přednesli hezké vánoční
básničky.

Mikuláš, anděl i čert už také za dětmi
byli – doma i v mateřské škole. Pilně jsme
se připravovali na jejich návštěvu, naučili
jsme se další písničky i pohádky, abychom si zasloužili nějakou dobrotu. Letos dostal
každý z dětí nadílku od OÚ i z mateřské školy. Se studentkou vysoké školy Michaelou
Vopršalovou jsme z vizovického těsta upekli hezké vánoční svícny a ozdoby na stro-
meček. Z papíru děláme barevné zvonečky a baňky. Školička už je celá vyzdobená,

máme krásný vánoční strom ve třídě,
zbývá jen rozeslat vánoční přání
a udělat svícny z jablíček.

V Němčicích jsme byli na divadle
„Kamarádi v betlémě“ – povídali nám
o narození Ježíška, zazpívali jsme si
koledy a nakonec si několik dětí za-
hrálo v živém betlémě.

A tak my se už ve školičce těšíme,
co bude pod tím naším stromečkem.
Určitě toho bude hodně, protože nám
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finančně na dárky přispělo několik rodičů a také Agrodružstvo Tištín. Za stromeček dě-
kujeme OÚ.

Celý kolektiv MŠ Doloplazy přeje všem hezké a spokojené vánoce a v novém roce
hodně zdraví, štěstí a rodinné pohody.

Dopis Ježíškovi: Ježíšku, prosím Tě, přečti si mé psaní.
Je krátké, mám k Tobě jen jedno přání.
Ať jsou všichni v celém roce takoví jak na vánoce.
Ať jsou milí, míň se mračí,
Děkuji Ti, to mi stačí.

Vlasta Matoušková, ředitelka MŠ

Z ČINNOSTI SBORU DOBROVOLNÝCH HASIČŮ

Je tu zimní čas, blíží se konec roku a s ním i bilancování letošního roku, které je spo-
jeno s konáním výročních valných hromad všech hasičských sborů.

Náš sbor se snaží navštívit co největší počet sborů 16. okrsku, ale není to vždy jedno-
duché, protože jsou případy, kdy se v jeden den konají i dvě nebo tři tyto výroční schůze.
O to smutnější je, že na naší valné hromadě nás svou účastí poctily jen tři sbory z de-
víti. Budeme doufat, že se příště tato situace zlepší.

Ještě před tím, než se budu věnovat samotné schůzi, musím vzpomenout na akce,
které se udály po posledním vydání zpravodaje.

17. 9. sbor účinkoval v Hrušce na soutěži mládeže a veteránů, kde se umístili mladší
žáci na čtvrtém, starší na třetím a veteráni taktéž na třetím místě.

8. 10. se naše mládež zúčastnila podzimního kola hry Plamenv Brodku u Konice.
15. 10. se konalo námětové cvičení, tentokrát v obci Vitčice a zde jsme se již uká-

zali nejen s naší Avií, ale také s novou cisternou. Prováděli jsme tedy s osádkou Avie dál-
kovou dopravu vody a s cisternou kyvadlovou dopravu vody k požáru v místním
družstvu.

28. 10. pomáhal náš sbor obecnímu úřadu v akci Posviťme si na strašidla a 29. 10.

jsme se rozloučili se soutěžní sezonou tzv. akcí „Beran“.
20. 11. jsme ještě ozdobili (opět s výpomocí plošiny z Němčic) obecní vánoční strom

a poté jsme se již věnovali výše zmíněné výroční schůzi, která se konala 3.12.



10 11

Na této schůzi, jako každý rok, zazněly výroční zprávy sboru, byli přijati noví členové,
odměnili jsme naši mládež mikulášskými balíčky, s novým členstvím byla zároveň jme-
nována novou kronikářkou paní Komárková Marie a nejdůležitější změnou byla volba
nového starosty sboru.

Na schůzi, která předcházela valné hromadě, nám dosavadní starosta sboru pan To-
mášek Miroslav oznámil rezignaci na svou funkci ze zdravotních důvodů a bylo tedy
nutné ho ve funkci někým nahradit. Předběžně byl jmenován pan Pecina Zdeněk, který
byl na výroční schůzi řádně zvolen.

Bratru Tomáškovi bylo poděkováno za dosavadní řádné vedení sboru a spolu
s malým dárkem mu byl předán děkovný list. Poděkování se mu dostalo i od starosty

obce Ladislava Sypka (jeho poděkování přečetla a malý dárek předala Hana Žurowská).
Čas ukáže, jak se nový starosta sboru ujme své funkce a zhostí svých úkolů, tedy jak

povede celý sbor. Je to pro něj velká výzva.
Do konce roku zbývá jen málo, chtěl bych proto našim spoluobčanům za náš sbor

popřát klidný a spokojený rok 2012.
za SDH Doloplazy jednatel Karel Bátěk

ADVENT NA ZÁMKU

Stejně jako v předešlých letech, i letos byl počátek adventního času v naší obci
spojen s již tradičními akcemi - vykrajováním a zdobením perníčků, výrobou advent-

ních věnců a svícnů, rozsvícením vánočního stromu. Poprvé jsme (společně s MAS Na
cestě k prosperitě) uspořádali v prostorách zámku vánoční výstavu. Na ní jsme mohli
obdivovat různé vánoční výrobky – papírové betlémy pana Černého z Němčic nad
Hanou, zdobené perníky paní Jitky Májové, perníkové chaloupky paní Marie Antlové,
vánoční svícny a dekorace paní Žanety Gabrišákové (všechny tři jsou z Doloplaz - Po-
liček a pomáhají nám i při výrobě adventních svícnů a zdobení perníků), vánoční ozdoby
paní Dity Žatecké z Němčic nad Hanou a (soudě podle reakce návštěvníků výstavy) snad

�
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největší úspěch měly papírové vánoční ozdoby, věnce a svícny paní Holubové z Němčic
nad Hanou. Paní Holubová pro velký zájem o její výrobky prožila jistě několik nabitých
pracovních nocí. Slíbila nám, že bude-li v naší obci zájem naučit se základům techniky
pletení ozdob z papíru, ráda přijede znovu do naší obce, třeba před Velikonocemi. Po-
děkování patří „holkám“ z MAS Na cestě k prosperitě, za jejichž velké pomoci celá vá-
noční výstava probíhala.

Výroba perníčků, které se nabízejí při slavnostním rozsvícení vánočního stromu,
patří již několik let našim dětem. Pomáhají jim přitom některé hodné maminky a tety
a výsledkem byla i letos spousta nazdobených perníčků. Také výroba adventních věnců
a svícnů má již v naší obci své místo. Probíhala ve dvou dnech a „pracovní místnost -
klubovna“ na obecním úřadě byla po oba dny zaplněná těmi, kteří si přišli vyrobit ori-
ginální vánoční svícen či věnec. Velké poděkování patří všem, kteří tyto akce pomáhají
zorganizovat (paní M. Antlové, J. Štěpánkové, L. Zbořilové, Ž. Gabrišákové a J. Má-
jové).

Letošní vánoční strom zažil malou obměnu oproti letům minulým – nebyl řezaný
(přestože „zkouška“ proběhla…), ale po dohodě starosty s hasiči byl nazdoben krásný
stříbrný smrk rostoucí vedle obecního úřadu (zámku), za kulturním domem. Samotné
zdobení bylo náročné a na pomoc musela být přivolána i hasičská plošina (z Němčic
nad Hanou). Všichni „hezky“ vymrzli, ale myslím, že výsledek stojí zato. (Velké díky
patří všem, kteří se o to postarali, především hasičům). Nevím, jak se letošní vánoční

strom líbí vám, ale podle mého názoru to bylo šťastné roz-
hodnutí. Již při vjezdu do naší obce, ze směru od Neza-
myslic, je tento rozsvícený strom vedle osvícené dominanty
zámku opravdu krásnou vánoční „ozdobou“.

Samotné rozsvícení stromu již proběhlo tradičně.
Kulturní program předvedly většinou „naše“ děti - ty menší
z mateřské školy pod vedením a za pomoci paní ředitelky
V. Matouškové a p. učitelky M. Zelinkové, s těmi většími
(školáky z Nezamyslic) připravila vánoční pásmo paní uči-
telka D. Halašová. Na flétnu a klarinet zahrál Vojta Přibyl,
vánoční písně zazpíval soubor Skřivánek z Němčic nad
Hanou pod taktovkou (a za doprovodu) jejich paní uči-
telky L. Literové. Jednu píseň doprovodil elektrickou ky-
tarou pan S. Pospíšil z Němčic nad Hanou (bývalý člen rockové kapely Sauria).

Tradiční a výborný svařák „a-la Skanska“ zmizel rychle, jako pára nad hrncem, přes-
tože letos již nebyl zdarma (za uvaření i prodej díky, hasiči), čaj pro zahřátí i voňavé
perníčky mohl i letos ochutnat každý z přítomných. Moment rozsvícení vánočního
stromu podtrhla závěrečná píseň v podání Moniky Dvořákové a mnozí z přítomných se
ještě vydali zhlédnout vánoční výstavu v prostorách obecního úřadu, kde mohli i na-
koupit adventní věnce či vánoční svícny a ozdoby. Protože advent už byl přede dveřmi…

Hana Žurowská

�

MIKULÁŠ, ANDĚL A ČERTI PO ROCE OPĚT
V DOLOPLAZÍCH A POLIČKÁCH

Vážený pane starosto, vážené zastupitelstvo obce Doloplazy, vážení občané Dolo-
plaz. Snad se Vám zpráva o mé návštěvě Vaší obce bude líbit:

Když Mikuláš odjížděl v minulém roce z Vaší obce, slíbil všem dětem, že se opět vrátí,
přiveze drobné dárky a sladkosti a podívá se, jak se dětem daří. A tak se také stalo. V pon-
dělí 5. prosince se objevil Mikuláš v obci Doloplazy, jako vždy pečlivě ustrojený se svou
biskupskou berlou, čepicí, bílými vlasy a vousy, oblečen v krásném prošívaném kabátě,
doprovázen andělem a dvěma čerty.

Nejdříve zavítal na obecní úřad. Tam panu starostovi a místostarostovi vyprávěl
o strastiplné cestě do Doloplaz v nepříjemném, větrném a deštivém dopoledním po-
časí. Andělsky krásný a milý andílek po jeho boku v klidu poslouchal, zatímco čerti byli
již čertovsky naladěni a těšili se na případné hříšníky. Po nezbytné kontrole jmen ve
zlaté knize se vydal rozvážným krokem společně se svým doprovodem na plánovanou
pouť naší obcí za dětmi, které již několik dní byly v rozechvělém očekávání.

Návštěvu Mikuláše prožívaly děti různě. Některé plakaly a vzlykaly v náručí mami-
nek při pohledu na čerty. Vše musel napravovat hodný Mikuláš svými laskavými slovy
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a také anděl svým milým
úsměvem. S čerty nejsou
žádné žerty. To věděly
hlavně zlobivější děti,
které slibovaly, že již
budou hodné, ve školce
budou jíst, nebudou
dlouho vysedávat u po-
čítače a raději se budou
učit. I po jejich slibu jim
čerti opakovali, že brá-
na pekelná je stále ote-
vřená. Vždy ale vše
dopadlo dobře a rozdo-
vádění čerti odcházeli s
prázdnou. Mikuláš si
pochvaloval, jak se děti na jeho návštěvu vzorně připravily. Vyslechl si pěkné básničky
a písničky o Vánocích, Ježíškovi a Novém roce. Za to jim anděl předal tolik očekávané
dárečky a sladkosti.

Byl to krásný pondělní podvečer, jen chyběl sníh a mráz, shodli se s Mikulášem čerti
a anděl. Mikuláš otevřel svou zlatou knihu, do které si krásným písmem napsal: Za rok
musíme do Doloplaz a Poliček opět přijet!!! Líbilo se nám tady moc.

Děkuji ještě jednou za pozvání a věřím, že příští rok budu opět mezi Vámi a Vašimi
dětmi. Tam "dole" s Luciferem jsem se již dohodl, že ty dva krásně rostlé čerty mi opět
zapůjčí k návštěvě Vaší obce.

S pozdravem Mikuláš

�

KOUZLO VÁNOC…

Vánoce - slovo, které voní po jehličí, vanilce, svíčkách. Voní vzpomínkami, touhou,
dobrými předsevzetími. Kolik jsme jim dali různých přívlastků - svátky radosti, lásky,
hojnosti, svátky dětí.

A přece jsou to svátky nás všech. Ať se bráníme sebevíc. V posloupnosti dnů celého
roku nastane okamžik, kdy se všichni alespoň na chviličku zastavíme a čekáme na zá-
zrak. Ti nejmenší na splnění svých přání a snů, ti starší na světlo štěstí v očích svých nej-
dražších a ti, co pamatují víc a nejvíc, na ten zázrak návratu. Na prchavý okamžik se
vrátíme do dětství, ucítíme vůni cukroví, které pekla jenom maminka, uslyšíme tóny
koled, které zpívala babička. Na pár okamžiků, když se rozsvítí vánoční stromeček,
máme dětské oči, duši dychtivou zázraků. Každoročně, téměř po dva tisíce let, se ob-
novuje návrat nejkrásnějších svátků - Vánoc, které mají lidstvu připomínat zrození lásky,
radosti a pokoje.

Oslavy Vánoc se v historii lidstva
i v jednotlivých kulturách vyvíjely stejně
jako jiné kulturní zvyky. Předkřesťanský
kult uctívání slunce v období zimního sluno-
vratu a magické praktiky směřující k zajiš-
tění hospodářského a rodinného života byly
od středověku stále více překrývány křes-
ťanským kulturním vlivem. Každá histo-
rická doba dala těmto svátkům svůj osobitý
kolorit. Katolická církev usilovala dát Vá-
nocům především křesťanský obsah s osla-
vou Kristova narození. Protestantské tradice změnily Vánoce především v dětské svátky,
svátky vánočního stromku, dárků a rozzářených dětských očí.

Začalo to všechno vlastně strašně dávno. V předkřesťanských dobách uctíváním
slunce v období zimního slunovratu, magickými praktikami směřujícími k zajištění hos-
podářského a rodinného života, oslavou příslibu nového probuzení přírody, nového ži-
vota. Zimní slunovrat na našem území slavili již Keltové. Některé křesťanské zvyky
jsou ohlasem starých předkřesťanských obyčejů, které přetrvávaly ještě dlouho do doby
středověkého mysticismu a víry v trojjediného Boha. Mnoho vánočních zvyků, které
dnes považujeme za projev lidové křesťanské víry, pochází z doby, kdy na našem území
vládla keltská kultura a druidové přinášeli oběti bohům obývajícím posvátné háje
a vodní toky. Z doby Keltů se přes síto času do dnešních dnů dochovala víra ve zlaté pra-
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sátko, magie jmelí, zdobení vánočního stromečku, pálení purpury na kamnech, připra-
vování obřadního vánočního pečiva a snad i pojídání vánoční ryby. Rozkrojené jablko,
jehož jádřinec připomínal paprsky slunce /my v nich vidíme hvězdičku/, slibovalo štěstí
a úspěch, křížek nemoc a smrt. Keltové při příchodu zimního slunovratu zdobili domy
větvičkami jmelí, cesmíny, břečťanu a borovice. Zelené větve symbolizovaly věčný život
boha Slunce. V okolí domu se zdobily stromy. Na smrky a borovice Keltové upevňovali
každý rok zlaté a stříbrné ozdoby, šťavnatá jablíčka a ořechy. Znali i vánoční obřadní pe-
čivo. Měsíčky a kolečka slazená medem symbolizovaly bohyni Lunu a boha Slunce.
Dodržoval se sudý počet stolovníků a nikdy nechyběla miska pro náhodného návštěv-
níka. Pil se čaj z mladých borovicových ratolestí (zdroj vitamínu C) a na otevřeném ohni
se pálilo voňavé jehličí (dnes ho vystřídala purpura). Jmelí, máta a mateřídouška se

používaly jako vykuřovací byliny očišťující dům od zlých sil a myšlenek. Křesťanské vá-
noce je vyměnily za vůni kadidla. O zimním slunovratu si Keltové dávali magické dárky
- zlato a stříbro chránilo před nemocemi, květiny slibovaly plodnost a úspěch. Stejně
jako v křesťanství byla noc z 24. na 25. prosince jednou z nejdůležitějších nocí roku. Pře-
zdívalo se jí mateřská noc a síly země se prý probouzely a ovlivňovaly osudy smrtelníků.
Proto se o této noci čarovala budoucnost. Obřady „pohanské“ magie se nakonec staly
součástí křesťanských Vánoc. Magických kouzel štědrovečerní noci bylo ale daleko víc.
Věštilo se z vodní hladiny, pouštěly po vodě skořápky ořechů, lilo olovo. Důležité byly
magické praktiky přivolávající lásku nebo věštby o budoucím sňatku.

Snad nejznámější vánoční rostlinou je dnes jmelí. Stále zelená rostlina parazitující
na stromech byla odedávna předmětem pohanských obřadů. Symbolem života a ochran-
ným talismanem. Již ve starověku lidé opěvovali léčivou moc jmelí. Keltové ho pova-
žovali za posvátnou rostlinu a druidové ho směli useknout jen stříbrným srpem. Svou
zranitelnou krásou prosvěcuje štědrovečerní klid a pohodu. Podle tradice zavěšené nad
štědrovečerním stolem přináší do domu štěstí a požehnání. Traduje se, že jmelí splní
každému stolovníku jedno přání, pokud ho zašeptá do plamínku první zapálené svíčky
na vánočním stromečku. V Anglii se od této svíčky potom zapaluje loňské jmelí, aby se
uzavřel magický kruh starého štěstí a s novou snítkou vstoupilo do života štěstí nové.
Větvička jmelí, kouzelného parazita z říše rostlin, nechybí většinou v žádné rodině.

Proto až ho budete kupovat, pamatujte, že čím více na něm bude bílých bobulek připo-
mínajících perly, tím více štěstí vás v novém roce čeká.

V současné době je zvykem mít doma adventní věnec. V původní tradici býval
adventní věnec pouze v kostele a v předvánočním - adventním - čase se u něho po čtyři
neděle u čtyř svíček scházeli věřící ke společné modlitbě a společnému rozjímání.

Symbolem Vánoc je u nás a v mnoha dalších evropských i zámořských zemích vá-
noční stromek. Ovšem zdaleka ne tak odedávna, jak by se z rozšíření tohoto zvyku mohlo
usuzovat. Vánoční strom, zprvu velebný svou zelení, voňavý jehličím a pryskyřicí, časem
přibíral na sebe jablíčka, ořechy a později i cukrovinky, skleněné ozdoby, řetězce, svíčky,
prskavky. Neubránil se ani výbojům techniky a musí si dát líbit, aby byl spoután elek-
trickými kabely a protkán barevnými žárovkami. Všeobecně se má za to, že obyčej stro-
jit vánoční stromek přišel k nám do Čech z Rakouska a z Německa kolem roku 1815.

Tradice křesťanských Vánoc je spojována s narozením Krista, datovaného na počá-
tek našeho letopočtu. Podle církevních záznamů se tak stalo oficiálně v roce 354 našeho
letopočtu. Ať už tomu ale bylo jakkoli, zůstává skutečností, že dítě narozené před dvěma
tisíci lety v Betlémě se stalo symbolem, k němuž se dodnes obracejí miliony věřících a
více než 15 století jeho narození v různých podobách a tradicích oslavují lidé ve velké
části světa. Ježíšek v jesličkách je symbolem nového života i vzájemné lásky mezi lidmi.
Historií vzniku vánočních svátků, vývojem jednotlivých tradic a pravidel se odborníci
zabývají již dlouho. To nejdůležitější ale pro většinu z nás je, že Vánoce si stále
uchovávají tu magickou moc. Zastavíme se, vzpomeneme na všechny drahé a blízké,
snažíme se jim udělat radost. Na pár okamžiků se snažíme být lepší než jindy. A možná
i na chvíli jsme…

Až večer všem dětem zahoří od svíček
ve šťastných očích tisíce hvězdiček,
ozdoby zazáří jak zimní náledí
a zdálky tichounce zaznějí koledy,
vánoční stromeček se trochu ukloní,
zaprská prskavkou, zvonečkem zazvoní:
Bim bim bam, bim bim bam,
radostné Vánoce vám!

Luďka Kouřilová

Z ČINNOSTI SPOZ

V pátek 27. 10. 2011 v 16:00 hodin pan starosta a členky SPOZ přivítali naše nej-
mladší občánky a jejich rodiče. Jsou jimi Jakub Čepý a Adéla Zavadilová. Vojta Při-
byl zahrál na úvod pěknou písničku a po představení dětí a jejich rodičů přivítal pan
starosta nejmladší občánky na obecním úřadě. Maloškům popřál pan starosta mnoho
zdraví a štěstí v životě, rodičům pak trpělivost při výchově jejich ratolestí. K tomuto
přání se připojily i členky SPOZ.

Maruška Rundtová, Tom Přibyl, Kája Dostálíková a Adélka Cesarová zarecitovali

�
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pěkné básničky a na závěr
opět zahrál Vojta Přibyl na
flétnu. Od obecního úřadu
dostaly děti do vínku fi-
nanční příspěvek a plyšo-
vou hračku, maminky pak
od pana starosty kytičku.
Poté se rodiče zapsali do
kroniky a po přípitku se
všichni rozešli do svých
domovů.

Členky SPOZ v uply-
nulém období navštívily
u příležitosti životního ju-
bilea p. Jaroslava Máje.
Jubilantovi ještě jedenkrát blahopřejeme.

Jakub Čepý Adéla Zavadilová

Členky SPOZ přejí všem spoluobčanům krásné a klidné prožití svátků vánočních.
V novém roce 2012 zdraví a mnoho osobních i pracovních úspěchů.

Za SPOZ Dana Sypková

VÍTE, ŽE . . .

. . . na doloplazské nádrži byla 6. 11. 2011 chycena
104 cm dlouhá štika? Více nám o ní napsal ten,
který tento nádherný úlovek získal - Jaromír Kučera
ml.: „Šestý listopad byl krásný slunečný podzimní
den, ideální k posezení u vody a rybaření. S kama-
rádem jsem se vypravil na místní doloplazskou
nádrž s vidinou pěkného úlovku. Asi po 10 minu-
tách jsem měl pěkný záběr na mrtvou nástrahu. Po

záseku jsem hned poznal, že to bude jistě větší ryba. Zdolával jsem ji přibližně
10 minut. Po vytažení jsem štiku změřil a zvážil. Byla nádherně zbarvená, měřila
krásných 104 cm a vážila 10,2 kg. V takový krásný úlovek jsem ani nedoufal!“

. . . bobři zůstávají nadále v naší lokalitě? Po vypuštění dobromilského rybníka je vidět,
jak jsou narušeny hrabáním od těchto hlodavců hráze a na tomto rybníce jsou pů-
sobením bobrů i pokáceny stromy dosti silného průměru. Uvidíme postupem času,
k jakým škodám bude docházet. Tito bobři na výpustu z rybníka si postavili hráz,
kde se hladina vody se zvedla o 80cm a tento výpust se rozšířil z 60cm až na 5m.
Bobři tuto hráz pomalu staví dál . . .

. . . u mostu přes Brodečku máme divoké
kachny? Ale to Vy už určitě víte
(soudě podle toho, jak jsou dobře
krmeny...). Je to hezká a užitečná
„atrakce“ hlavně pro malé děti, pro-
tože malý zookoutek máme přímo
v naší obci.

. . . před vchodem na obecní úřad v koruně smrku odpočívají přes den sovy (kalous
ušatý)? Tento noční pták je užitečný především lovením malých hlodavců.

. . . letos na podzim byli v katastru Doloplaz uloveni mýval severní a psík mývalovitý?
Jsou to nepůvodní predátoři, kteří působí velké škody hlavně na drobné zvěři a ptac-
tvu. Tito živočichové se sem, do volné přírody, dostali jistě jejich vypuštěním ne-
zodpovědnými chovateli. Hlavní problém tkví v tom, že se v této lokalitě
nevyskytuje žádný predátor, který by byl jejich přirozeným nepřítelem.

. . . stejně jako v předešlých le-
tech se v prvních lednových
týdnech nadcházejícího ro-
ku 2012 uskuteční Tříkrá-
lová sbírka pořádaná
Charitou ČR? Skupinka
mladých koledníků s koru-
nou na hlavě pod vedením
dospělé osoby zazvoní u Va-
šich dveří a bude žádat
o malý finanční příspěvek
na charitativní účely.

. . . byla vykradena naše obecní
prodejna? Škoda na ma-
jetku (zcizená hotovost, cigarety, stravenky a zničené zařízení) činila 267 tisíc Kč.
V současné době byla přijata opatření ke kvalitnějšímu zabezpečení prodejny. Jed-
náme se spořitelnou o náhradě škody.
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. . . místní poplatky za komunální odpad za rok 2012, se budou platit od 9. 1. 2012?
Tyto poplatky za komunální odpad jsou dle Obecně závazné vyhlášky č.1/2010
čl. 2 povinni platit:

1. fyzická osoba, která má v obci trvalý pobyt; za domácnost může být poplatek od-
váděn společným zástupcem, za rodinný nebo bytový dům vlastníkem nebo správ-
cem; tyto osoby jsou povinny obci oznámit jména a data narození osob, za které
poplatek odvádějí,

2. fyzická osoba, která má ve vlastnictví stavbu určenou nebo soužící k individuální
rekreaci, ve které není hlášena k trvalému pobytu žádná fyzická osoba; má-li k této
stavbě vlastnické právo více osob, jsou povinny platit poplatek společně a neroz-
dílně, a to ve výši odpovídající poplatku za jednu fyzickou osobu.

. . . i letos bude na Štědrý den a vánoční svátky otevřena a rozsvícena vánočně vyzdo-
bená kaplička v Poličkách? Stejně jako v minulých letech je to zásluha rodiny pana
J. Táborského z Poliček. Děkujeme. V Doloplazech budou (od odpoledne do
pozdního večera) na Štědrý den a po oba vánoční svátky osvíceny betlémy v ok-
nech kulturního domu. Přijďte se s dětmi podívat.

. . . se připravuje na únor (24. 2. 2012) ještě jeden ples v kulturním domě Doloplazy?
Hrát bude duo Z. Kučery a bližší informace se včas dozvíte…

. . . v zimních měsících (z důvodu údržby cest a komunikací) je nutno, abyste svá
vozidla parkovali mimo udržované komunikace?

. . . byly zvýšeny o DPH místní poplatky za pronájem a služby?
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